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Sveučilišna nastavna djelatnost Zavoda za javno zdravstvo
Split na Medicinskom fakultetu Sveučilišta u Splitu
Ankica Smoljanović

 
Višedecenijska  nastavna  djelatnost  Zavoda  za  javno  zdravstvo  Splitskodalmatinske  županije
(Zavoda) u  dodiplomskoj  nastavi  na Medicinskom  fakultetu Split,    tek  je  2004.  godine dobila  svoj
formalni  status  potpisivanjem  Sporazuma  o  suradnji  između  Medicinskog  fakulteta  Sveučilišta  u
Splitu i Zavoda.
Javno  iskazana  otvorenost  gosp.  prof.dr.sc.  Stipana  Jankovića  kao  dekana  Medicinskog  fakulteta
Sveučilišta u Splitu, potpori    plodonosne    suradnje  sa  Zavodom,  kao  i  bržeg  znanstvenostručnog
razvoja Zavoda u statusu Nastavnog zavoda, bili su poticaj za ovaj razgovor s njim.
 
                  ●  Dekan  ste Medicinskog  fakulteta  Sveučilišta  u  Splitu  od  skorog  vremena,  ali  prisutna  i
zamjetna  već  dugi  niz  godina  je  Vaša  suradnja  sa  Zavodom  za  javno  zdravstvo,  kao  prestojnika
Zavoda  za  radiologiju  Kliničke  bolnice  Split,  predsjednika  Stručnog  vijeća  Kliničke  bolnice  Split,
načelnika sanitetske struke u Hrvatskoj vojsci od 1991. godine.
Stoga imamo razloga tvrditi da ste Vi osoba, ne samo kao dekan Medicinskog fakulteta, u mogućnosti
mjerodavno iznijeti svoje mišljenje o radu Zavoda za javno zdravstvo nekad i danas?
 
Gosp. dekan Janković: Kroz dugu, dugu povijest aktivnog djelovanja sadašnjeg Županijskog zavoda za
javno zdravstvo, puno desetljeća ranije poznatog kao «Higijenski zavod» pa do danas, bez obzira na
značajnu  različitost  uvjeta  rada  u  različitim  povijesnim  razdobljima,  dao  je  ogromni  doprinos
poboljšanju  i  očuvanja  zdravlja  pučanstva  naše  regije,  to  uključuje  i  njegov  snažan  doprinos
ispunjenju svih javnozdravstvenih zadaća u najtežem razdolju naše Domovine tijekom Domovinskog
rata 1991.1995. Tu  je Zavod dao golemu stručnu, praktičnu  i  svaku  drugu  logističku  podršku  u
okviru svog djelovanja za postrojbe Hrvatske vojske na ratištima u Južnoj Hrvatskoj.
 
                 ● Zavod za  javno zdravstvo Splitskodalmatinske županije, kada  je djelovao kao Zavod za
zaštitu  zdravlja  Split,  jedan  je  od  osnivača  Medicinskog  studija  Split  pri  Medicinskom  fakultetu
Sveučilišta Zagreb još 1975. godine.
Jeste li Vi g. Dekanu zadovoljni tijekom uključivanja Zavoda u dodiplomskoj nastavi pri Medicinskom
fakultetu Split?
 
Gosp. dekan Janković: Osobno više od trideset godina (i bez svoje volje i neke namjere) u prilici sam
pratiti rad Zavoda. Sada kao dekan Medicinskog fakulteta Sveučilišta u Splitu veoma sam zadovoljan
uključivanjem  stručnoznanstvenih  djelatnika  Zavoda  u  nastavu  diplomskog  studija  medicine  na
Medicinskom fakultetu u Splitu. Stručnjaci, znanstvenici i nastavnici ŽZJZ su od samog početka rada
Medicinskog  fakulteta  (preko  30  godina) uključeni u  različite oblike  izvođenja  praktične  i  teorijske
nastave za  studente  medicine,  a  prije  toga  još  i  za  školovanje  različitih  stručnih  profila  stručnih
studija.
 
         ● Od 2004. godine potpisanim ugovorom Zavod je i formalno dio nastavne baze Medicinskog
fakulteta. Koliko će prema Vašim očekivanjima g. Dekanu ta činjenica pripomoći obostranom razvoju
javnog zdravstva općenito, kako u nastavi tako i u javnozdravstvenom djelovanju?
 
Gosp.  dekan  Janković:  Točno  je  da  je  Sporazumom  o  suradnji  (kao  i  sa  svim  drugim  ključnim
nastavnim  bazama  Medicinskog  fakulteta)  od  2004.  godine  ionako  desetljećima  plodna  suradnja
formalizirana  navedenim  sporazumom.  Ta  suradnja  iz  godine  u  godinu  postaje  sve  snažnija  i
kvalitetnija. U mom programu dekana Medicinskog  fakulteta  za  tekuće mandatno  razdoblje  naveo
sam (i  za  sada  uspješno  i  provodim!)  potrebu  «jačanja»  sektora  javnog  zdravstva  kao  jednu  od
strateških zadaća Medicinskog fakulteta i mene kao dekana. To  će  se odvijati  na  različite načine, a
prvi korak  (nipošto formalnog karaktera) sam učinio već od prvog dana mog mandata kada sam u
listopadu 2005. svojim prvim pomoćnikom Odlukom o imenovanju, imenovao za pomoćnika za javno
zdravstvo ravnatelja ŽZJZ po funkciji. Nadam se da će takav pristup ostati i nadalje bez obzira tko će
biti  dekan.  To  snaženje  javnog  zdravstva  u  procesu  edukacije  studenata  medicine  uključuje
kadrovsko  snaženje  Katedre  za  javno  zdravstvo,  izbor  novih  znanstvenonastavnih  kadrova  u



kumulativnom radnom odnosu, osiguranje odgovarajućeg prostora za rad Katedre, bolje planiranje  i
izvođenje terenskog rada studenata medicine, itd. Tome svakako  treba pridodati  i  različite  stručno
znanstvene projekte u koje će biti uključeni znanstveni novaci, možda i studenti, kako domaće tako i
međunarodne  (na  čemu  se  već  uveliko  radi,  prije  svega  nesebičnim  angažmanom  i  velikim
zalaganjem  i  razumijevanjem  doc.dr.sc.  Igora  Rudana).  Nadamo  se  da  će  to  značajno  pridonijeti
boljoj  edukaciji  i  povaćenju  kompetencija  budućih  liječnika,  sadašnjih  studenata  Medicinskog
fakulteta  u  Splitu.  Svim  raspoloživim  mjerama  poticat  ću  ravnopravni  razvoj  javnozdravstvene
struke,  potpuno  ravnopravno  predkliničkim  i  kliničkim  strukama  (uz  ranije  navedeno,  uvođenje
suvremenih  tehnika  i  tehnologija,  poboljšanje  organizacije  rada  i  izvođenja  nastave,  poticanje  i
pomoganje publiciranja  radova u domaćim  i međunarodnim časopisima,  intenzivnija  međunarodna
razmjena stručnjaka, itd.).
 
         ● Javnozdravstvena misao iz Hrvatske, točnije iz ŠNZ «Andrija Štampar», našla je plodno tlo
diljem  svijeta. U zemljama pluralističke demokracije doživljela je procvat. Sada nam se izvorno naše
zasade vraćaju natrag u uvjete razvoja demokratskih promjena.
Što bi g. Dekanu po Vašoj prosudbi na Medicinskom fakultetu Split u tom smislu trebalo učiniti?
 
Gosp. dekan Janković: Već u odgovoru na prethodno pitanje  sadržan  je  i  veći dio odgovora na ovo
Vaše pitanje. U najkraćim crtama želja mi je od ŽZJZ u Splitu (uz možebitno formiranje iz postojećih i
dodatno osnaženih resursa formirati i Institut za javno zdravstvo, kao malu Školu narodnog zdravlja
«Andrija Štampar» u Splitu). Kao dekan Medicinskog fakulteta u okviru zadanih okolnosti intenzivno
ću raditi u tom smislu.
 
         ● Današnjim komunikacijskim sredstvima samo obrazovanje doživjelo je velike mogućnosti i
višestruke pogodnosti. Sve  znanstvene  i  stručne novosti  vrlo brzo  su dostupne. Razlike u kvaliteti
studija u velikim i malim sveučilišnim središtima sve su manje.
Ipak, ostaju izvjesne osobitosti našeg područja kojeg s razlogom smatramo mediteranskim.
Obvezuje  li nas g. Dekane  ta spoznaja posebnom pristupu u edukaciji mladih, osobito u njihovom
odgoju prema njegovanju bogatog nasljeđa mediteranskih osobitosti i na području javnozdravstvenih
dostignuća?
 
Gosp. dekan Janković: Sve što ste rekli u  svom pitanju  stoji,  a moj odgovor  je, naravno potvrdan.
Potpuno  se  slažem  s  Vama  glede  potrebe  očuvanja  i  njegovanja  naših  posebnosti  na  ovim
mediteranskim prostorima u svijetu koji je sve više globaliziran, a što se ne odnosi samo na određene
prednosti već i mnoge moguće opasnosti (npr. po javnost aktualna ptičja gripa kao javno zdravstveni
problem). Poradi  svega,  kako  kroz  redovnu  nastavu  iz  predmeta  Javnog  zdravstva,  dodatno  kroz
odabrane  izborne  predmete  vršit  će  se  primjerena  edukacija  mladih  budućih  liječnika  u  smislu
njegovanja  bogatog  nasljeđa  hrvatskih  mediteranskih  osobitosti  na  području  javnozdravstvenih
dostignuća.  Zalagat  ću  se  na  državnoj  razini  za  uvođenje  jedinstvene  specijalizacije  iz  javnog
zdravstva  (mogući naziv: Preventivna medicina?) koja bi  educirala  stručnjake kvalificirane kako za
javno  zdravstvo  tako  i  za  epidemilogiju,  socijalnu  medicinu,  itd.  Stručnjaci  sa  Zavoda  za  javno
zdravstvo, a imaju veliko praktično iskustvo, radili bi kao «kumulativci» i na fakultetu, kao što to rade
i liječnici kliničari. Pored svega ranije navedenoga  treba žurno pojačati informatičku povezanost HZJZ
i našeg područnog ŽZJZ.
 
         ● Kvalitetna zdravstvena zaštita ne podazumjeva samo kvalitetni rad liječnika. Poznati su nam
Vaši napori u organiziranju stručnih studija za sestre, rendgen inžinjere, fizioterapeute, diplomirane
farmaceute. Govori  se  i o mogućnosti otvaranja Stomatološkog  fakulteta u Splitu. Već  je ustrojen
poslijediplomski doktorski studij.
Razmišlja li se g. Dekanu o mogućnosti otvaranja stučnih studija za smjer laboratorijskih i sanitarnih
inžinjera?
 
Gosp. dekan  Janković:  Nova  uprava  Medicinskog  fakulteta  je,  pored  svih  dobrih  «stvari»  koje  su
učinjene  za  mandata  prethodnih  uprava,  posebice  nakon  osamostaljenja  Medicinskog  fakulteta
1997.,  dijelom  zatečena  neizgrađenošću  sustava  funcioniranja  Medicinskog  fakulteta  (pravna
regulativa, organizacija, kadrovi na svim razinama, itd.). Zbog toga, pored velikih obveza na izgradnji
sustava, pokrećemo nove diplomske studije  (Studij  smotatologije na MF možda već od 2006./07.,
Studij  farmacije?)  zatim  novih  poslijediplomskih  studija  («Fiziologija  i  fiziološka  genomika»  
međunarodni poslijediplomski studij na engleskom jeziku, i poslijediplomski studij «Biologija tumora»
na  hrvatskom  i  engleskom  jeziku)  te  za  sada  «etabliranih»  stručnih  studija:  Studij  sestrinstva,
Fizioterapije  i  Medicinske  radiologije.  Što  se  tiče  mogućnosti  otvaranja  stručnih  studija  –  smjer
laboratorijskih  i  sanitarnih  inženjera,  za  takvu opciju ostajemo otvoreni,  ali  opterećeni brojnošću  i
težinom započetkih projekata, ovo pitanje još nije došlo na razmatranje.
 
 



         ● Kakve su mogućnosti suradnje s drugim fakultetima u Splitu, Hrvatskoj i u svijetu?
 
Gosp.  dekan  Janković:  Mogućnosti  suradnje  s  drugim  fakultetima  Sveučilišta  u  Splitu,  Republici
Hrvatskoj  i  u  svijetu  su  velike,  nikada  veće,  a  dobrim  dijelom  se  i  ostvaruju.  Sadašnja  uprava
Medicinskog fakultetea će ih poticati i podržavati na sve moguće načine, uvijek na obostranu korist s
krajnjim ciljem poboljšanja edukacije naših studenata budućih liječnika i znanstvenika, te praktičara
različitih medicinskih struka polaznika stručnih studija na Medicinskom fakultetu Sveučilišta u Splitu.


